
 

اقامه نماز جمعه به امامت رهبر معظم انقلاب اسلامي - 20 /بهمن/ 1374 

در سومين جمعه ماه مبارك رمضان و مصادف با سالروز ضربت خوردن امير مؤمنان حضرت علي بن ابي طالب ( ع)
مردم روزهدار و مؤمن تهران نماز جمعه اين هفته را به امامت حضرت آيتاالله خامنهاي رهبر معظم انقلاب

اسلامي و امام جمعه تهران اقامه كردند.
امام جمعه تهران خطبه اول نماز جمعه را به تبيين شجاعت اميرالمؤمنين علي ( ع) در عرصههاي مختلف زندگي

آن حضرت اختصاص دادند و فرمودند:
شجاعت شهيد بزرگ تاريخ اسلام حضرت علي ( ع) بخشي از چهره، هويت و شخصيت اوست كه انسانها ميتوانند

درباره او بينديشند و از آن سرمشق بگيرند.
شجاعت صفت بسيار عظيم و سازنده مولاي متقيان است كه نه تنها در ميدان جنگ، پيروزي اسلام را به ارمغان

آورد بلكه شجاعت آن حضرت در ميدان زندگي، عرصه مقابله با حق و باطل، ميدان معرفت و تبيين حق اثر شگرف
خود را برجاي گذاشت.

حضرت آيتاالله خامنهاي شجاعت علي بن ابي طالب در عرصه زندگي را بالاتر از شجاعت آن حضرت در ميدان
جنگ دانستند و فرمودند: بحث شجاعت يك انسان در عرصه زندگي در بناي يك حقيقت است كه با عدم شجاعت او

فروميريزد و يك حقي ناحق ميشود و يا يك باطل بر اثر عدم شجاعت انسان به عنوان حق جلوهگر ميشود.
رهبر معظم انقلاب اسلامي بيعت علي بن ابي طالب را با رسول گرامي اسلام در مكه و مدينه و در سختترين

شرايط نشانهاي از شجاعت آن حضرت برشمردند و فرمودند: در زمان پيامبر اكرم هرگاه كه به اظهار وجود جوهر
انساني نياز بود حضرت علي ( ع) از ديگران سبقت ميگرفت و در هر كار دشواري نيز او پيشگام بود. علي بن ابي
طالب ( ع) شخصيت بزرگ و درخشان تاريخ است و درخشش چهره منور آن حضرت روز به روز بيشتر شده است.

امير مؤمنان كسي بود كه وقتي راه حق را تشخيص داد آن را تا آخرين لحظه عمر با همه وجود پيمود.
حضرت آيتاالله خامنهاي در تشريح شجاعت مولاي متقيان به عنوان يك صفت بارز آن حضرت فرمودند: حضرت

علي ( ع) در مقابل لجوجترين افراد و كساني كه نام و نشاني داشتند و نيز در برابر كساني كه به ناحق ثروت
انباشته بودند شجاعانه ايستاد و در مقابل خويشاوندان خود ملاحظه نكرد و من به عنوان كسي كه امروز موقعيت

حساس اداره جامعه اسلامي را در دست دارد به عظمت و شجاعت و بزرگي آن حضرت اذعان ميكنم.
امام جمعه تهران علي بن ابي طالب ( ع) را مشعل عظيم و درخشاني بر قله حيات انسانيت توصيف كردند و

فرمودند مهم آن است كه جهت حركت ما در مسير حركت اميرالمؤمنين ( ع) باشد.
او يك ربالنوع و مقامي دست نيافتني است اما الگويي درخشان و عظيم است كه بايد به سمت آن برويم. امروز

آحاد ملت ايران و بويژه كارگزاران نظام اسلامي به شجاعت مولاي متقيان و قدرت نفسي كه آن حضرت داشته
نيازداريم و هر كس دستش بيش از ديگران به بيتالمال ميرسد بيشتر نيازمند اين شجاعت است.

حضرت آيتاالله خامنهاي در بخش ديگري از خطبه اول نماز جمعه كفار و معاندين با اسلام را در جهان امروز،
قدرتهاي خادع، حيلهگر و مكار درجه اول دنيا دانستند و فرمودند: از آغاز پيروزي انقلاب اسلامي قدرتهاي جهاني كه

مسائل سياسي و تبليغاتي را در اداره خود دارند، سياستشان در مورد جمهوري اسلامي ايران بر اين بوده است كه
ملت ايران را تحقير، استهزاء و تخطئه كنند چرا كه برطبق عرفيات پذيرفته شده دنيا عمل نميكنيد و تسليم

سياستهاي جهاني و بينالمللي آمريكا و ابر قدرتها نميشويد؟ آنها سياست ايران اسلامي را در قضيه فلسطين،
بوسني و امور مربوط به مسلمانان تخطئه ميكنند و هر كس را كه مخالف جديتر با آنان به عمل آورد بيشتر

تخطئه ميكنند و يا هر كاري را كه از آن بيشتر ضرر ميبينند مورد تمسخر قرار ميدهند. آنها رفتار با زن را، دانشگاه
و عبادت و نماز جماعت را، مصرف نكردن مشروبات الكلي و همچنين اجراي حدود الهي را مسخره ميكنند و به
اين ترتيب در صدد آن هستند كه موانع را از سر راه خود بردارند و اينجاست كه شيعه علي بن ابي طالب ( ع) و
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بزرگتر و وسيعتر از آن مسلماني كه معتقد به اميرالمؤمنين علي ( ع) است بايد از شجاعت آن حضرت در ادامه راه
حق خود درس بگيرد.

رهبر معظم انقلاب اسلامي به دستاوردهاي ملت مسلمان ايران از مبارزه با آمريكا و رژيم دستنشانده او اشاره
كردند و فرمودند: ملت ايران با تمسك به اسلام و رسيدن به استقلال و آزادي كارهاي عظيمي را انجام داده است و

توانسته است خود را از يوغ ابر قدرتها خارج كند. زماني اين كشور، دانشگاهها، پادگانها و نيروهاي مسلح، ادارات
دولتي، وزارتخانهها و دستگاههاي اطلاعاتي همه و همه در تسخير آمريكا بود اما امروز در دورترين نقاط اين كشور،

ملت ايران هر كسي را كه طرفدار آمريكا ببيند با او به شدت برخورد ميكند.
ملت ايران همه چيز را از نو پايهگذاري اساسي كرده است و امروز در اين مملكت علم، صنعت، دانشگاه، شخصيت

انسانها، افكار و آزادي به معني حقيقي كلمه رشد ميكند و حركت اين ملت به تدريج جايگاه واقعي خود را در دنيا
پيدا ميكند.

مقام معظم رهبري نظر و آراء ملت ايران را در مورد مسائل مهم بينالمللي تعيينكننده و بسيار با اهميت خواندند و
فرمودند ملت ايران در هر قضيه مهم جهاني كه با آن به طور جدي مخالف باشد آن مسئله پيش نميرود و متوقف

ميشود امروز اين ملت در مسائل مهم جهاني داراي يك رأي مهم است و جلوه ملت ايران به تدريج چشمها را
متوجه به خود ميكند.

امام جمعه تهران در پايان خطبه اول نماز جمعه شجاعت و ايستادگي علي بن ابي طالب ( ع) را در مقابل باطل يك
درس بزرگ از زندگي آن حضرت دانستند و آحاد مردم را به بهره گرفتن از اين صفت برجسته و ممتاز مولاي

متقيان علي ( ع) سفارش كردند.
حضرت آيتاالله خامنهاي در خطبه دوم نماز جمعه در سخناني كه به مناسبت ايام دهه مبارك فجر ايراد كردند از
انقلاب كبير اسلامي ايران به عنوان يك انقلاب استثنايي و متمايز با انقلابهاي ديگر جهاني نام بردند و فرمودند:

انقلاب اسلامي به لحاظ شعارها، روشها، هدفها، كيفيت به قدرت رسيدن انقلاب و از بين بردن رژيم ستمشاهي، از
جهت استمرار راه و قدرت در سازندگي فوقالعاده و استثنايي است.

انقلاب اسلامي در حقيقت دو كار بزرگ را انجام داده است كه يكي تشكيل نظام اسلامي و ديگري زنده كردن
هويت اسلامي در دنيا است.

رهبر معظم انقلاب اسلامي با تبيين نقش انقلاب اسلامي در احياي هويت اسلامي در جهان فرمودند: ملتهاي
مسلمان و آحاد مردم مسلمان در هر نقطهاي از جهان بر اثر پيروزي انقلاب اسلامي احساس وجود، شخصيت و

قدرت كردند و خود را در مجموعه يك امت بزرگ اسلامي ديدند. برخي از مسلمانان در صحنههاي سياسي حضور
يافتند و حكومتهايي را در اختيار گرفتند و در كشوري مانند الجزاير، عزت و هويت اسلامي به جايي رسيد كه با

كودتاي نظامي اقدام به سركوب مردم كردند اما قادر به خاموش كردن شعله برافروخته هويت و بيداري اسلامي
نخواهند بود.

امام جمعه تهران تحول عظيمي را كه انقلاب اسلامي در شخصيت و روح مسلمانان جهان به وجود آورده است
عامل خشم و عصبانيت آمريكا و قدرتهاي استكباري دانستند و در بخش ديگري از سخنانشان فرمودند قدرتهاي

استكباري براي مقابله با پديده انقلاب اسلامي تلاش كردهاند، جمهوري اسلامي ايران را با محاصره اقتصادي، جنگ و
تهديد از بين ببرند و براي اين منظور تا كنون تصميم به انجام كارهاي خطر ناك گرفتند.

اما ديدند كه از اين طريق نميتوانند به هدف خود برسند. آنها همچنين با اعمال فشار و استفاده از ترفندهاي
مختلف تلاش ميكنند كه جمهوري اسلامي از شعارهاي خود دست بردارد و با استكبار كنار بيايد تا به اين ترتيب

خطر را از خود برطرف كنند. تمام كارهايي كه آمريكا، صهيونيزم و مزدوران و ايادي آمريكا و شبكه تبليغاتي و
نظامي و امنيتي آنها انجام ميدهند در جهت دستيابي به اين دو هدف است.

مقام معظم رهبري استمرار حضور مردم در صحنه و بيتفاوت نبودن آنان نسبت به مسائل انقلاب را براي ناكام
شدن آمريكا و مجموعه ابر قدرتها در مقابله با نظام اسلامي ايران ضروري دانستند و فرمودند: در صورتي كه آحاد
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مردم همانند 17 سال گذشته در صحنه حضور داشته باشند، نسبت به انقلاب احساس مالكيت كنند، مسئولان نظام
را از خود بدانند نه تنها آمريكا بلكه اگر 10 ابر قدرت ديگر مانند آمريكا نيز با هم باشند نخواهند توانست به اين

انقلاب الهي لطمهاي بزنند.
حضرت آيتاالله خامنهاي با تأكيد بر بيتأثير بودن قدرت مادي آمريكا بر انقلاب اسلامي فرمودند: مادامي كه مردم

همراه نظام اسلامي هستند و جوانان نسبت به مسائل انقلاب احساس مالكيت ميكنند و تا زماني كه سياست
جزيي از زندگي مردم است، دانشگاه، بازار و روحانيت سياسي است و مردم قدرت تحليل مسائل را دارند از آمريكا،
بمب اتم، تجهيزات و پول كاري بر نخواهد آمد و دشمن قادر نخواهد بود كاري را عليه ايران اسلامي از پيش ببرد.

امام جمعه تهران در قسمت ديگري از خطبه دوم نماز جمعه به نزديك بودن پنجمين دوره انتخابات مجلس شوراي
اسلامي اشاره كردند و فرمودند: همه مردم در انتخابات شركت كنند و به افراد صالح براي نمايندگي مجلس رأي

بدهند. مجلس مهم است و به يك اعتبار حساسترين و مهمترين نهاد قانوني كشور محسوب ميشود بنا بر اين بايد
نمايندهاي به مجلس برود كه درك لازم را از مسائل كشور داشته باشد و از بينش و آگاهي لازم براي شناخت

دوست و دشمن برخوردار باشد.
نمايندگي مجلس كار مهمي است و كساني كه قبل از ورود به مجلس خود را وامدار ديگران كردهاند صلاحيت

نمايندگي مجلس را ندارند.
حضرت آيتاالله خامنهاي نامزدي نمايندگي مجلس شوراي اسلامي را براي افراد با صلاحيت يك تكليف خدايي

خواندند و فرمودند: كساني كه نامزد انتخاباتي معرفي ميكنند بايد اين اقدام را براي رضاي الهي انجام دهند.
اينجانب از همه كساني كه منطبق بر اصول و ضوابط براي انتخابات كار ميكنند تشكر ميكنم. همه بايد درست

حركت كنند، كار غير اخلاقي و يا سوء استفاده نكنند و از اهانت به يكديگر بپرهيزند. آنچه مهم است رعايت موازين
و قوانين است و همه بايد با دقت و مراقبت آن را مورد توجه قرار دهند.

رهبر معظم انقلاب اسلامي در پايان سخنانشان اهميت حضور مردم در مراسم راهپيمايي 22 بهمن مصادف با
سالگرد پيروزي انقلاب اسلامي را مورد تأكيد قرار دادند و خطبهاي را نيز به زبان عربي بيان فرمودند.
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